
Besvarelse af spørgsmål nr. 16-21 (Alm. del), som
Sundhedsudvalget har stillet til indenrigs- og sund-
hedsministeren den 11. oktober 2005

Spørgsmål 17:
"Hvad er ministerens holdning til, at læger på sygehuse efter det oplyste på 
grund af store rabatordninger fra medicinalindustrien til bestemte lægemid-
ler i stort omfang vælger at anvende disse lægemidler frem for andre?"

Svar:
Sundhedsstyrelsen har i anledning af spørgsmålet udtalt følgende, hvortil 
jeg kan henholde mig:

”Ifølge Lægelovens § 6 skal lægen udvise omhu og samvittighedsfuldhed, 
herunder også ved økonomisk ordination af lægemidler. Jf. bemærkninger-
ne til loven er det særlige krav om økonomisk forsvarlig ordination først og 
fremmest indsat af hensyn til patienternes økonomi og ikke sygehusejer-
nes. 

Ved ordination af lægemidler bør lægen altid ordinere rationelt. Dvs. med 
udgangspunkt i den enkelte patient bør lægen ordinere de mest effektive 
lægemidler med de færreste bivirkninger til den laveste pris.

Det er Sundhedsstyrelsen bekendt, at der er praksis på de fleste sygehuse 
for at anvende et mindre sortiment af lægemidler (en rekommandationsli-
ste) af flere årsager, bl.a. for at højne patientsikkerheden og foretage øko-
nomiske indkøb. Derfor vil der ved indlæggelse på sygehus ofte blive fore-
taget omstilling af patientens medicin til lægemidler fra rekommandationsli-
sten, når det lægefagligt skønnes forsvarligt, dvs. hvis lægemidlet har 
samme effekt og bivirkningsprofil. Ved ordination af lægemidler, som pati-
enten ikke hidtil har været i behandling med, er der praksis for at anvende 
lægemidler fra rekommandationslisten, når det er lægefagligt forsvarligt.”
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